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Zrozumieć wy
P

rzez kilkadziesiąt lat czuliśm y się 
nieszczęśliwi, bo za nas wybiera
li inni. Po dramatycznym  okresie 
niepokojów i ofiar przyszedł czas w ol

nych wyborów, także tych do lokalnego 
samorządu. Pam iętam y ten dzień -  27 
maja 1990 roku i pierw szą drużynę Kro
toszyna w yłonioną w wyniku nieskrę
powanych decyzji obywateli niedużego 
miasta, położonego na południow ym  
skraju Wielkopolski.

Dziś najczęściej narzekamy. N a de
mokrację, na warunki życia, na bliźnich, 
na wybory także. A przecież to wybory 
są  dobrą okazją do podjęcia ważnych 
decyzji, u  podłoża których stać powinna 
realna ocena tego, co znajduje się wokół 
nas. Warto przy tej okazji sprawdzić, 
czy żyjem y w rzeczywistości niezm ien
nej, czy m oże wokół nas coś się zmie
nia. 1 w jaki sposób wpływali na te prze
obrażenia ludzie, którzy chcą być na

szymi radnymi, sołtysami, wójtami, 
burmistrzami.

W arto się także zastanowić, czy no
w i kandydaci n iosą ze sobą potencjał 
zdolny do zmian, o których m ówią. Oby 
tak było, bo m łodość tylko w tedy jest 
piękna, gdy m a w  sobie siłę zdolną 
przenosić góry.

Idąc do tych wyborów, pam iętajm y 
o naszej specyfice. Krotoszyn jest gm i
n ą  m iejsko-wiejską. Oznacza to, że w y
bieram y przedstawicieli, którzy powin
ni m ieć szerokie spojrzenie. Że przyj
dzie im rozwiązywać problem y i m ia
sta, i okolicznych wsi także.

Jesteśm y typow ą gm iną w ielkopol
ską, taką jak  choćby jarocińska czy go
styńska, gdzie ok. 30%  ludzi zam iesz
kuje wsie, co oznacza, że ich sprawy 
przyszła rada będzie m usiała rozwiązy
wać na równi z miejskimi. Sam a gmina 
Krotoszyn jes t w  naszym  powiecie naj

większa, m a 40,0 tys. m iesz
kańców  i zajm uje ob
szar aż 256 km  kw.
Następna jes t gm ina : s 
Koźm in ze 153 km 
kw., co pokazuje, 
że ciężar gatun
kowy spraw 
terenu zawsze 
będzie u  nas 
duży.

S t a r a jm y  
się zrozum ieć 
wybory i pam ię
tać, że tak jest, bo nie
kiedy wydaje nam  się, że je 
steśm y np. Ostrowem. Czyli wy
dzielonym  organizm em  miejskim, 
m iastem  dla miasta, które żyć winno 
tylko sw oim i sprawami. Tak po prostu 
nie jest.

(red .)
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Kandydat na Burmistrza Krotoszyna
Szanowni Państwo!

Przez lata pełnienia przeze mnie funkcji burmistrza starałem się maksymalnie wykorzystać moją wiedzę, 
doświadczenie i umiejętności dla dobra mieszkańców miasta i wsi. W  ostatniej kadencji dzięki owocnej współpracy 
z  radnymi, pracownikami urzędu oraz Wami, drodzy Mieszkańcy, udało się wybudować wiele nowych ulic, dróg, 
budynków użyteczności publicznej, boisk, sal sportowych i wyremontować wiele szkól. D użym  sukcesem w tej 
kadencji było przygotowanie i rozpoczęcie przedsięwzięć, na które pozyskaliśmy ogromne środki z  Unii Europej
skiej, łącznie około 65 milionów zł. O d  początku uczestniczyłem w pracach nad tym i projektami i dlatego czuję 
się za nie odpowiedzialny. Zdałem egzamin państwowy uprawniający mnie do prowadzenia tych inwestycji. 
Jeżeli zostanę wybrany, będę mógł doprowadzić je  do końca, co będzie dla m nie ogromną satysfakcją.

W  ulotce, którą otrzymają Państwo do swoich domów zapoznam mieszkańców z  m oim i priory- . J |
tetami, a także ważniejszymi dokonaniami i zamierzeniami na najbliższą kadencję. Wszystkie 
te zagadnienia będą dotyczyć w  równej mierze mieszkańców miasta i wsi, na co zawsze 
zwracam szczególną uwagę. Oprócz tego mam jeszcze wiele innych planów na następne 
cztery bita, gdyż kocham Krotoszyn, który od prawie czterdziestu bit jest moim miejscem na 
Ziemi. Myślę, że uda m i się wszystkie zrealizować, gdyż jestem otoczony doświadczonymi, 
kompetentnymi i kreatywnymi współpracownikami.

Jestem pełen nadziei, że mieszkańcy gm iny udzielą m i swojego poparcia.

• Z  poważaniem,

www.julianjoks.pl Julian Jokś
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II Dodatek wyborczy

Wybierajmy osoby kompetentne
W  dniu 21 listopada bieżącego roku 
odbędą się wybory sam orządowe; 
w  których wybrani zostaną radni do sa
morządów gm innych, powiatowych 
i wojewódzkich. W tych samych wybo
rach w  trybie bezpo
średnim  Polacy wy- 
biorą też tak zwanych 
gospodarzy terenu: 
wójtów, burmistrzów 
i prezydentów miast.

Przed wyboram i 
pojaw ią się różne ha
sła dotyczące lokalnej 
społeczności i jej pro
blemów. W  oficjalnej propagandzie 
wyborczej będą uczestniczyć partie po
lityczne i różne organizacje działające 
w  naszym kraju. Natomiast nieoficjal
nie propaganda wyborcza trwa od daw
na i jest realizowana przez prominen
tów wybieranych bezpośrednio i po
bierających ogromne pensje za swoje 
niebywałe dokonania i zasługi.

Działalność i praca prominentów 
administracyjnych jest corocznie oce
niana przez radnych, natomiast radni są 
oceniani przez wyborców tylko jeden 
raz na cztery lata. Sprytni prominenci 
dobrze wiedzą, że na tzw. prowincji 
uwaga wyborców jest skupiona głów
nie na radnych i sołtysach. Dlatego od
powiednia  propaganda realizowana na 
różnych zebraniach i spotkaniach orga
nizowanych za duże pieniądze podatni
ków m a na celu:
-  marginalizację i niekiedy ośmiesza

nie roli radnych, szczególnie tych

niepokornych;
wyraźne sugestie dotyczące swojej 
osoby;
preferowanie osób typu BM W  
(bierny, mierny, wiemy).

(...) W śród radnych 
nie m a aktualnie tak 
dużej liczby osób kom 
petentnych, ja k  to było 
na początku lat 90. Wy
raźne negatywne zmia
ny w  strukturze zawo
dowej radnych m ożna 
było zauw ażyć ju ż  
w drugiej kadencji

(1994 -  1998) sejmików wojewódz
kich. Zamiast prawników, administra- 
tywistów i ekonomistów, w sejmikach, 
w  tym także w Sejmiku Kaliskim, po
jawili się przedstawiciele innych zawo
dów. Pisała o tym  ówczesna prasa sa
morządowa. Dalsze negatywne skutki 
w tym zakresie przyniosła reforma ad
ministracyjna w  1998 roku i powstanie 
samorządowych powiatów. W śród wy
brańców ludu do samorządów powia
towych zabrakło kompetentnych ludzi, 
którzy zam iast celów  politycznych 
i prywatnych załatwialiby tak ważne
w  naszym kraju problemy społeczno- nych tutaj niepodanych nadrzędną rolę KW Polskie Stronnictwo Ludowe 38
-gospodarcze i administracyjno-pra- spełnia prawo administracyjne. KW Platforma Obywatelska 30
wne. M asowemu powrotowi do stare
go  oparły się tylko większe miasta 
i wschodnia część kraju.

Bierne popieranie i padanie do stóp 
św ietnie zarabiającym  prom inentom

(•••)
Feliks Majchrzak

Biadki

KW Prawo i Sprawiedliwość 21

KW Samorządowa Inicjatywa Obywatelska 38

KW Obywatelskie Porozumienie Samorządowe 31

Poglądy prezentowane w tej rubryce są KW Samorządowe Forum Gospodarcze 16
jest żałosne i bardzo często fatalne prywatnym i opiniami naszych Czytelni Razem 174
w  skutkach, gdyż przekonuje lokalną ków.

władzę o jej geniuszu i jedynie  słusz
nych decyzjach. Przecież te kwestie 
przerabialiśmy ju ż  kilkakrotnie w  la
tach 1945 -  1990.

W  podsumowaniu przypomnę nie
które dziedziny wiedzy dotyczące dzia
łania samorządów:
-  powiaty (prawo o bezrobociu i za

trudnieniu, prawo komunikacyjne, 
prawo budowlane, prawo geodezyj
ne i gruntowe, prawo ochrony śro
dowiska i rolne, prawo oświatowe, 
prawo budżetowe, prawo admini
stracyjne spełniające rolę nadrzęd
ną),

-  gm iny (szeroko rozumiane prawo 
komunalne, prawo podatkowe w  za
kresie podatków i opłat lokalnych, 
prawo budżetowe, prawo dotyczące 
gospodarki przestrzennej i elementy 
prawa budowlanego, prawo oświa
towe, prawo komunikacyjne doty
czące budownictwa drogowego, 
prawo dotyczące pom ocy społecz
nej i niektórych kwestii bezrobocia, 
prawo dotyczące obrony cywilnej, 
prawo ochrony środowiska i ele
m enty prawa rolnego).
W  podanych wyżej kwestiach i in-

Rozdrażew specyficzny 
i rekordowy
Dzisiaj wiemy już, ile komitetów, list wy
borczych i kandydatów zostało odnotowa
nych w  poszczególnych gminach naszego 
powiatu. Swego rodzaju rekordzistą jest 
Rozdrażew, gdzie zawiązało się 11 komi
tetów wyborczych, zgłoszono 25 list wy
borczych, a  kandydatów jest tylko 34. 
A więc z  jednej strony największa ilość 
komitetów, z  drugiej -  najmniej kandyda
tów spośród wszystkich gmin. Świadczy 

to może o pewnej dezintegracji mieszkań

GMINA KOMITETY WYBORCZE LISTY KANDYDACI
Kobylin 7 22 34

Koźmin Wlkp. 7 25 37

Krotoszyn 6 18 208

Rozdrażew 11 25 34

Sulmierzyce 4 18 54

Zduny 8 28 62

Razem 43 136 429

Wg aktualnych źródeł do rady powiatu kandyduje ponad 170 osób. Repre
zentują one sześć komitetów wyborczych.

ców, którzy wobec braku silnych kandy
datur zgłosili znaczną ilość kandydatów. 
Rozdrażew jest gm iną specyficzną gdyż 
jako jedyny w powiecie ma charakter cał
kowicie wiejski. Ale nie tylko. Kto pamię
ta przedostatnie wybory prezydenckie, ten 
wie, że tylko tam, i to zdecydowanie, zwy
ciężył śp..Lech Kaczyński.

Gmina Krotoszyn góruje tylko wśród 
ilości kandydatów - je s t  ich 208, ale w po
zostałych kategoriach jest w  środku tabeli.

R a d a  P o w ia tu  K r o t o s z y ń s k ie g o  o k rę g  n r  1
1. Leszek  M arian  Kulka
2. Irena M aria  B rylew ska
3. H ann a  B arbara C zu b ak
4. R yszard  A ndrzej C zu szk e
5. W ie s ła w  W ojciech  G ałęski
6. Jan  G rzyw aczew ski
7. R o m a na Jo lanta H yszko
8. P iotr Ł u k as z  K alak
9. G ab rie la  M aria  K ośm ider 

10. W ojciech  Kukiołczyński

11. G en o w efa  Irena M arsza łek
12. R e n a ta  M ałg orza ta  M arsza łek -P o p ie l
13. Julita E w a N ad s taw sk a-S zc ześn iak
14. Juliusz S y lw ester P oczta
15. Jan M arian  Pulchny
16. Je rzy  Lucjan Rędzikow ski
17. R obert Jan Rutkowski
18. P iotr K rzysztof S taśkow iak
19. W ojciech  S zun iew icz
20 . A ndrzej J ó ze f W a g n e r

SA^O ŚŻĄD Ó W A

Rada Miejska w Krotoszynie okręg nr 1
1. M ario la B arbara B iernat-Z ia jka
2. Tom asz H enryk G abryelczyk
3. M irosław  G ań ko
4 . C e za ry  P iotr G renda
5. K rzysztof B ogdan G robelny
6. P aw e ł Je rzy  Jaku b ek
7. Edw ard  Jokiel
8. A lina M aria  K orczak
9. Jan ina C ecylia  N o w aczyk

10. M a łg orza ta  M aria  N yczka
11. A ndrzej M arian  Piotrowski
12. W ła d y s ław a B arbara Puślecka
13. Jo lanta Lidia S zostak
14. G rzeg o rz  Tom asz Śnieciński

Rada Miejska w Krotoszynie okręg nr 2
K aw ka1. K atarzyna C h lebow ska

2. S tan is ław  K aczm arek
3. Antoni Artur Korsak
4. M ieczys ław  Jan Król
5. W an d a  E lżb ieta  K ruszczyńska
6. K rzysztof Jan M an ista
7. Krystyna M arcin iak
8. Jan  Leszek  Paw lik
9. Jo lanta M aria  P odziem ska

10. P aw e ł R adojew ski
11. R obert Sokołow ski
12. Artur P iotr S zc ze p a n e k
13. R obert M arian  S zw arczyński
14. B arbara Sylw ia W inogrodzka -  Pu lchny
15. G rzeg o rz  W oźn y
16. W a ld e m a r J ó ze f W ronecki

lat

I N IC J A T Y W A
O B Y W A T E L S K A

Rada Miejska 
w Krotoszynie okręg nr 3

1. K azim iera  Filipow iak
2. Edw ard  K ozupa
3. M onika M ag d a len a  

K w iatkow ska
4. E lżb ieta  A leksandra  

M iko ła jczyk -  S pycha j
5. Julita K inga S za ł
6. P rzem ysław  Konrad  

Ś w ierb lew ski
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Dodatek wyborczy III

Jest jedynym kandydatem
Maciej Bratborski, urzędujący burmistrz Koźmina W lkp., będzie jedynym kandydatem na następną 
kadencję. Dziś odpowiada Rzeczy na pytania, m.in. o obwodnicę miasta i inne inwestycje.
-  Kampanię wyborczą wraz z  moim komi
tetem nozpocznę p o  Wszystkich Świętych. 

Będą publikacje w  prasie oraz plakaty 
i ulotki -  informuje Bratborski. Przypomi
na, że ważny jest stały kontakt z mieszkań
cami, dlatego zawsze bywa na spotkaniach 
w całej gminie tam, gdzie jest zapraszany.
-  Traktuję to jako  swój obowiązek Uczest
nicząc w każdym jubileuszu, mam okazję 
rozmowy z  mieszkańcami o tyni, co samo
rząd ma robić, a czego nie. Pozyskuję cen
ne uwagi i inspirację, mogę też przedstawić 
sw ój punkt widzenia na temat krytycznych 
uwag -  podkreśla włodarz Koźmina.

Obwodnica ruszy w  2011?
Od kilku lat mówi się o konieczności budo
wy obwodnicy Koźmina. Chodzi o odcią
żenie Starego Rynku od mchu samocho
dów, zwłaszcza ciężarowych, które niszczą 
nie tylko nawierzchnię dróg, ale i z powodu 
drgań wywołują pęknięcia w  starych ka
mienicach rynkowych. Obwodnica może 
też być impulsem do rozwoju gospodarcze
go gminy.

Omijająca Koźmin trasa zacznie się 
w Lipowcu i pójdzie w kierunku ul. Ple- 
szewskiej, omijając centrum miasta. Inwe
stycję przeprowadzi Generalna Dyrekcja 
Dróg Krajowych i Autostrad, która jednak 
przesunęła ją  z 2010 na 2011 r. -  Jako sa
morząd zrobiliśmy wszystko, co możliwe, 
włącznie z  pewnym udziałem finansowym,

aby przyspieszyć działania. Na tym etapie 
jest to decyzja polityczna. Zastępca dyrekto
ra generalnego, Tomasz Rudnicki, zapewnił 
mnie, że  trzeba być dobrej myśli, choć z  bu
dżetu GDDKiA trzeba wysupłać 8  miliar
dów złotych na odbudowę dróg na obsza
rach zniszczonych po tegorocznej powodzi
-  wyjaśnia burmistrz Grodu nad Orlą. Jego 
zdaniem budowa obwodnicy może się roz
począć w  2011 r., bo w  gruncie rzeczy dla 
GDDKiA to stosunkowo niewielkie zada
nie, a po drugie w  przyszłym roku wyga
śnie przedłużone i tak o 12 miesięcy po
zwolenie na budowę. Zdobycie nowego, 
spełniającego wymogi nowej ustawy 
o ochronie środowiska, spowodowałoby 
jeszcze większe opóźnienia. Inwestycja ma 
się zakończyć w  ciągu dwóch lat.

Podatki rosną o inflację
Bratborski jest zwolennikiem przyjaznej 
dla przedsiębiorców polityki podatkowej. 
Odkąd w  2002 r. rozpoczął rządy w  Koź
minie, stawka podatku od nieruchomości 
dla firm jest rokrocznie waloryzowana 
o współczynnik inflacji, podawany przez 
Główny Urząd Statystyczny. W  2010 r. 
wynosi 15,46 zł za 1 metr kwadratowy.
-  Staram się unikać ulg i umorzeń, bo uwa
żam, że podatek lokalny powinien być wli
czony w  koszty działalności firmy. Powinien 
być nieuchronny i solidarnie płacony -  za
znacza, dodając, że w  sytuacjach losowych

sięga po takie rozwiązanie. Zdaniem Brat- 
borskiego lepiej, gdy wszyscy płacą niż 
gdy ktoś, kto inwestuje i tworzy miejsca 
pracy, korzysta z okresowej ulgi. Gmina 
może jeszcze posługiwać się innym instru
mentem, a mianowicie zapewniać infra
strukturę, czyli budując drogi, kanalizację,

■ itp. -Jestem  otwarty na wszelkie postulaty 
przedsiębiorców -  podkreśla burmistrz.

Park i stara gazownia
M. Bratborski mówi o zrównoważonym 
rozwoju miasta i gminy, tj. inwestowaniu 
w  infrastrukturę społeczną i komunalną. 
Z przyjętego na początku mijającej kaden
cji wieloletniego planu inwestycyjnego 
udało się zrealizować większość zadań. Zo
stała do wykonania m.in. budowa parku 
Dolina Orli (nie uzyskano dofinansowania 
zewnętrznego, pomimo dwóch prób). Nie 
udało się w  pełnym zakresie przebudować 
ośrodka kultury. -  Zakładaliśmy, że  cały bę
dzie się mieścił na ul. Boreckiej, tam gdzie 

je s t hala widowiskowo-kinowa. Miała być 
rozbudowana o piętro i wysunięta do przo
du, ale ograniczył nas z  jednej strony brak 
zgody współwłaściciela gruntu, czyli osoby 
prywatnej, i zarządu dróg wojewódzkich 
z  drugiej -  mówi. W  związku z tym moder- 
nizacją która i tak kosztowała ok. 1 min zł, 
objęła istniejący obiekt. -  Jest to budynek 
na miarę X X I wieku, gdyż oprócz murów  
sprzed wojny nie pozostało nic. Wszystko

wymieniliśmy -  podkreśla włodarz Koźmi
na. Jest jeszcze koncepcja adaptacji na ce 
le kulturalne budynku starej gazowni. Gmi
na zawarła z Wielkopolskim Zakładem Ga
zowniczym umowę o możliwości nabycia 
tego budynku, ale do pełni szczęścia po
trzebna jest zgoda PGNiG na wykup dział
ki przylegającej do obiektu. Niestety, 
wszystko opóźniają procedury, które wy
magają zwołania walnego zgromadzenia 
spółki. -  N ikt go nie zwoła specjalnie dla 
sprzedaży’ działki w Koźminie -  wyjaśnia 
gospodarz miasta. Zebranie ma się odbyć 
w  grudniu. Pozytywna decyzja umożliwi 
rozpoczęcie wykupu nieruchomości. Gmi
na za to może użytkować wspomniany te
ren i wziąć go pod uwagę dla celów projek
towych. Inwestycję chce sfinansować przy 
udziale środków zewnętrznych z programu 
rewitalizacji obszarów poprzemysłowych. 
Złożono aplikację, ale została odrzucona. 
— Odwołaliśmy się, ale jeśli to nie przynie
sie skutku, będziemy wnioskować o pienią
dze z  programu rewitalizacji „Jessica" -  
tłumaczy włodarz.

Kanalizacja
Plany inwestycyjne burmistrza Macieja 
Bratborskiego na zbliżającą się kadencję 
obejmujądalszą modernizację bazy oświa
towej, rozbudowę ośrodka kultury i konse
kwentne budowanie dróg. Ważnym zada
niem będzie tworzenie i modernizacja ka-

VJ sprawie obwodnicy zrobiliśmy wszystko, 
co możliwe -  zapewnia M. Bratborski

nalizacji sanitarnej. Burmistrz planuje to 
uczynić, opierając się na partnerstwie pu- 
bliczno-prywatnym, aby zaangażować 
w rozbudowę sieci kanalizacyjnej mniejsze 
pieniądze samorządu. -  Powstanie spółka, 
w której część udziałów obejmie podmiot 
prywatny za zainwestowanie gotówkowe 
w infrastrukturę. Gdybyśmy sami chcieli re
alizować tę inwestycję przy udziale środ
ków pomocowych, to i tak musielibyśmy za
ciągnąć gigantyczny kredyt, blokując sobie 
możliwości inwestowania na długie lata -  
przekonuje M. Bratborski. W  przyszłorocz
nym budżecie planowana jest moderniza
cja starej kanalizacji na ul. Floriańskiej 
w  Koźminie, bo ze względu na mały prze
krój rur i rozbudowę pobliskich osiedli do
chodzi do zalewań. Sebastian Pośpiech

JA CHCĘ, A NIE MUSZĘ. JA WIERZĘ, A NIE JESTEM PEWIEN
Rozmowa z Jarosławem Ratajczakiem, kandydatem na burmistrza Krotoszyna

Jeden z p a ń sk ich  ry w a l i  w  w yśc ig u  o fo te l b u rm is trz a , J u lia n  
Jo kś  ośw iad czy ł, że pow odem  jego  s ta r tu  w teg oro cznych  
w yb o ra c h  je s t b ra k  m o ż liw o śc i p rze jśc ia  na w cześnie jszą 
e m e ry tu rę . C o Pan na to?
Stw ierdzen ie to w ydaj e m i s ię  g ro teskow e i p rzy ch o d zą  m i na  m yśl 
p asu jące  do tej sy tuacji słow a L echa W ałęsy: "Nie chcę, ale muszę", 
m oże w  delikatn ie  zm ienionej form ie: "Muszę, ale mi się ju ż  nie 
chce". To spo łeczeństw o oceni, czyje  pow ody  są  gw aran c ją  na udane 
rządy. K toś, k to m a przed  sobą napraw dę o sta tn ią  kadencję , je s t 
p rak tyczn ie  zw oln iony  z  obow iązku  rozliczen ia  się  z  w yborcam i i nie 
będzie  czu ł na p lecach  ich oddechu. B ędzie natom iast m iał p rzed  
so b ą  perspek tyw ę i sw obodę przejścia  n a  em ery turę. T w orzy to 
bardzo dem oralizu jący  układ  m otyw acji, a w łaśc iw ie  kom pletny  jeg o  
brak!

Z a te m , d laczego Pan zd e cydow a ł się k a n d yd o w a ć  na s tan ow isko  
b u rm is trz a ?
Z ostałem  w skazany i o trzym ałem  pełne popareie  od krotoszyńskiej 
P la tfo n n y  O byw atelsk iej. O d  w ielu  lat kry tyku jem y m odel i sposób 
spraw ow ania funkcji przez  obecnego  burm istrza. A że  je s t  to osta tn i 
m o m en t na  "d o g o n ien ie  pe le to n u ", p ro p o n u ję  m ieszk ań co m  
K ro toszyna c iek aw ą p erspek tyw ę na rozw ój, dając jednocześn ie  
gw arancję , że  K rotoszyn dośc ign ie  czołów kę! W trącę  też  osob isty  
w’ątek. Jestem  kro toszyn iąn inem , chcę  w  ty m  m ieśc ie  i d la tego 
m iasta  pracow ać.

C zy  tru d n o  będzie  d o ko n a ć  zm ia n  w  naszym  m ieście?
P rzyw ołam  w' tym  m ie jscu  słow a A lberta  E ins te in a , k tó ry  
pow iedział: " Wszystkim zdawało się, że się nie da, ale znalazł się taki 
jeden, który o tym nie wiedział i udało się odmienić niemożliwe". 
N asze spo łeczeństw o n ie  w ierzy, że m ożna tę sy tuację  zm ien ić . A 
w ysta rczy  pójść do  u rn , tak  by frekw encja była chociażby  60% , a  nie 
ja k  w  11 turze przed  czterem a laty  n iespełna 35.%. Ja  w ierzę , że  tym  
razem  m ieszkańcy  K rotoszyna nie zaw io d ą  i w spóln ie  dokonam y 
w łaści w ych zm ian..

A le  n ie  je s t z K ro to s z y n e m  chyb a  ta k  źle, bo zd o b yw a  ró żn e  
na g ro d y?
M iarą pozycji m iasta  n ie są nagrody  sa tysfakcjonu jące burm istrza, 
bo nie ilość zdobytych  w yróżn ień , a dobrobyt m ieszkańców ' je s t 
pow odem  do pochw al i satysfakcji. N aw iązu jąc d o  głośnych osta tn io  
w ydarzeń  z "K ryszta łow ym  Pucharem  Polski o raz  Z ło tym  m edalem  
dla K rotoszyna", słynnych tegorocznych  w yróżn ien iach , to  n ieste ty  
śm ieszność je s t  tu najw łaściw szym  słow em  op isu jącym  to  zdarzenie .
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U w aża  P an, że n a g ro d a  ta  n ie  p rz y s p o rz y ła  K ro to s z y n o w i 
ch lu b y?
O czyw iście! To n ie by ło  ob iek tyw ne w spółzaw 'odnictw o. S taw anie 
do konkursu  sam odzieln ie , w ychodząc z  założenia , że i tak  w szyscy 
s ą  od nas gorsi, je s t  ca łkow itym  w ypaczen iem  idei ryw alizacji. Jest 
to  jed y n ie  elem ent fałszyw ej p ropagandy, dla k tórej całkow icie  traci 
s ię  w ia ry g o d n o ść . C o  w ięce j, je ż e li  p o d o b n y  m ech an izm  
funkcjonuje w  innych sferach  p racy  sam orządow ej, to je s t to 
całkow itym  zaprzeczen iem  idei transparen tności i czytelności 
dz ia łan ia  insty tucji publicznej.

P rzyzn a  Pan je d n a k , że w  o s ta tn ie j k a d e n c ji K ro to s z y n  zm ie n i! 
sw o je  ob licze .
T ak, p rz y z n a ję , że  w  K ro to sz y n ie , tak  j a k  i w  in n y ch  
m iejscow ościach  naszego  pow iatu , naszego  w ojew ództw a i kraju, 
zaszły  w yraźne zm iany. Z m iany  te s ą  przede w szystk im  i ściśle 
zw iązane z  dostępem  do  środków ' pochodzących  z funduszy 
europejsk ich . C ałe  szczęście , że  rów nież  w  K ro toszyn ie  potrafiono 
tę  szansę  w ykorzystać . To tak ja k  z  łódką, k tóra dosta ła  w ia tr  w  
żagle. Pop łyn ie  ona na  pew no  szybciej n iż ta, k tóra n ie  m a tak 
sprzy jających  warunków'. P roszę  rów nież  zauw ażyć, że  zm iany  te.są 
n ie  ty lko  zasługą  sam orządu  gm innego , a le  rów nież  sam orządu 
pow iatow ego . N ie ze  w szystk im i zm ianam i się je d n ak  zgadzam .

To znaczy, z ja k im i?
C hociażby  fontanna na krotoszyńsk im  R ynku. P róbow ano  ją  
"p rzypudrow ać" zdo b y ty m  d y p lom em  w konk u rsie  "M ister 
B udow nictw a", co n ie zm ien ia  faktu, że p ien iądze te  m ożna było  
w ydać na  w ybudow anie  choćby  cz terech , d róg  osied low ych , a 
j e d n o c z e ś n ie  p o s ta w ić  fo n ta n n ę , k tó ra  b y ła b y  b a rd z ie j  
w kom ponow ana w  arch itek turę  k ro toszyńsk iego  ratusza.

A c o  z p a ń s k im  p ro g ra m e m ?
M ój prog ram  nak ierow any  je s t  na  rozw ój przedsięb iorczości, 
e fek ten  czeg o  m a być zasad n icza  po p raw a w aru n k ó w  do 
gospodarczego  rozw oju  m iasta , a  co  za  tym  idzie  do w yraźnych  
zm ian na rynku pracy. D la m nie, p rzedsięb iorca  chcący  stw orzyć 
now e m iejsca  p racy  będzie  na w ag ę  zło ta , a nie p rzysłow iow ą "kulą 
u nogi". P rzypadek BOLS1U SA  nie m oże się pow tórzyć, żadnego  
inw estora nie o deślę  do sąsiedniej gm iny, a stw orzę m u godne 
w arunki do  funkcjonow ania.

C o w  nadchodzące j k a d e n c ji je s t d la  Pana n a jw a żn ie jsze?
O prócz  stabilności gospodarczej, przede w szystk im  popraw a stanu 
d róg , zw łaszcza w  K ro toszyn ie. Poza tym  rew ita lizac ja  cen trum

m iasta, w yznaczen ie  now ego m iejsca  na w szelk iego  rodzaju  
im p re z y  p l e n e r o w e ,  k o n c e r ty .  J e s te m  z d e c y d o w a n y m  
przeciw nik iem , aby  im prezy  typu "D ni K rotoszyna" odbyw ały  się 
na  k ro to sz y ń sk im  R ynku . Z re sz tą  te g o ro c z n e  w y d a rz e n ia  
p o tw ierdzają  m o ją  tezę. S tw orzen ie  w  m iejscu  targow iska  ob iek tu  
w ielo funkcy jnego  oraz w ybudow anie bali w idow iskow o-sportow ej 
to zadan ia  p riorytetow e.

M ó w i się, iż  n ie  je s t Pan ro d o w ity m  k ro to s z y n ią n in e m  i w ie lu  
k o ja rz y  Pana ze ś ro d o w isk ie m  k o ź m iń s k im . C zy  je s t to  
u c iąż liw e?
W żadnym  w ypadku  być nie pow inno! W ręcz przeci
w nie. U w ażam  to  za  pew ien  atut, k tóry  pom oże 
m i w  p raw id łow ym  zarządzan iu  gm iną.
O tóż p atrzę  n a  K rotoszyn i w szystk ich  
je g o  m ieszkańców , bez  podziału  na 
"sw oich" i "obcych", bez  ukła
du "ko leżeńsko-rodzinnego", bez 
szukan ia  p rzyw ile jów  dla siebie 
i w łasnego  otoczenia. A w  K oź
m in ie  p rzez  osta tn ie  dw ie  ka
dencje, będąc  zastępcą  b u rm is
trza, poznałem  i nauczy łem  się  
w ie lu  elem entów  - m ożna rzec 
- ta jn ików  p raw id łow ego  zarządza
n ia  gm iną. A tak z  drugiej stro
ny, gdybym  n ie  m iał tak  sol idnego 
p rzygo tow an ia  sam orządow ego ,
a m ieszka! w  K ro toszyn ie od  u rodze
nia, by łbym  zapewnie postrzegany  
ja k o  kandydat b ez  przygotow ania 
m ery torycznego  i odpow  iedniego 
dośw iadczen ia. C o  lepsze? P roszę  ró w 
n ież  zw rócić  uw agę na  fakt, że  wybory'
sam orządow  e n ie  sąk o n k u rsem  popu lar
ności i nie w yb ieram y  w nich  osób, k tó 
rych  "korzenie  osadzone są najg łębiej 
w  kro toszyńsk iej z iem i".
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Koźmin Wielkopolski
-  gmina prężna
i przyjazna mieszkańcom

Nowe witacze na rogatkach m iasta

Koźmin Wielkopolski -  nowoczesna  
gmina, oferująca rolnikom i przedsię
biorcom przyjazny klimat inwestycyjny, 
a swoim mieszkańcom wysokąjakość ży
cia oraz m ożliwość realizacji własnych 
aspiracji i pomysłów. Gmina, dla której 
otaczające środowisko je s t  przedmiotem  
najwyższej dbałości -  tak brzmi misja 
m iasta i gm iny Koźm in Wielkopolski. 
M ijająca kadencja to działania ukierun
kowane głównie na konsekwentną reali
zację tej misji, a także zapewnienie gmi
nie zharmonizowanego i systematyczne
go rozwoju.

W latach 2006-2010 koźmińska gm i
na zdecydowanie zmieniła swoje oblicze 
i stała się niewątpliwie bardziej atrakcyj
nym  miejscem  życia dla swoich m iesz
kańców. W tych latach priorytetem  dla 
władz sam orządowych były inwestycje 
drogowe, poprawa standardu bazy 
oświatowej, a także zaplecza kulturalno- 
-sportowego.

Drogi i chodniki
Z  roku na rok sam orząd konsekwentnie 
dokonywał przebudowy i m odernizacji 
dróg i chodników na terenie i miasta, 
i gminy. Udało się rozwiązać problem  
zakorkowanego centrum miasta poprzez 
budowę parkingu na 160 m iejsc przy ul. 
Krotoszyńskiej i wprowadzenie opłat 
parkingowych na rynku. Przebudowano 
ulice miejskie: Tysiąclecia, Jana Pawła, 
Dworcową, W awrzyńczaka i Stawową,
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:
Sala gimnastyczna przy Zespole Szkolno -  przedszkolnym w  Borzęciczkach
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a wzdłuż ul. Cieszyńskiego wybudowa 
no kanalizację, pozyskując środki finan
sowe z W ojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska w  Poznaniu. Licz

ne inwestycje drogowe były realizowane 
na terenach wiejskich, a wśród nich dłu
go wyczekiwana przez mieszkańców 
budowa drogi Biały Dwór -  Szymanów. 
W  2009 r. w  celu poprawy bezpieczeń
stwa m ieszkańców zam ontowano 
w Koźminie W ielkopolskim monitoring 
wizyjny.

Kultura, oświata, sport
Mijająca kadencja to czas intensywnych 
zmian na lepsze w takich dziedzinach 
życia społecznego, jak  kultura, oświata 
i sport. W  2010 r. koźmiński samorząd

Świetlica w iejska w Lipowcu

oddał do dyspozycji m ieszkańców kom
pleksowo zmodernizowany budynek ki
na M ieszko  z klim atyzowaną salą wido- 
w iskow o-kinow ą na 160 miejsc, wypo
sażoną w  profesjonalną scenę, oświetle
nie i nagłośnienie. Rem ont tego obiektu 
kosztował około 1 min zł. Powstała lo
kalna rozgłośnia internetowa Radio znad  
Orli.

W  2009 r. sam orząd powołał Gm in
ny Ośrodek Sportu, przekazując mu 
w zarząd obiekty sportowe i rekreacyjne,

których na terenie m iasta i gm iny 
w  ostatnich latach zdecydowanie przy
było. Przy wsparciu środków zewnętrz
nych wybudow ano kom pleks boisk 
sportowych M oje boisko Orlik 2012. 
Gm ina pozyskała pieniądze na budowę 
ośrodka rekreacyjno-kulturalnego 
w Skałowie w  ramach Programu Roz
woju Obszarów W iejskich 2007-2013. 
W  Koźm inie powstał skate park  i nowe 
place zabaw. W  2008 r. oddano do użyt
ku nowoczesne boisko sportowe w Sta- 
niewie.

Znaczącym  osiągnięciem  tej kaden
cji jest niewątpliw ie wybudowanie 
trzech sal gimnastycznych w szkołach 
w: Koźminie, Borzęciczkach i Borzęci- 
cach. Budowa tych obiektów, których

znaczenia dla dzieci i młodzieży, a tak
że całego lokalnego środowiska, nie da 
się przecenić, pochłonęła z gminnej kasy 
ponad 6 min zł.

Niepełnosprawni i fundusz sołecki
W  2006 r. w trosce o osoby niepełno
sprawne przystąpiono do prac adaptacyj
nych budynków dla potrzeb tworzonego 
Zakładu Aktywności Zawodowej 
w  Koźm inie W lkp., który obecnie dąje 
zatrudnienie i zapewnia rehabilitację 28 
pracownikom . Dzięki funkcjonowaniu 
tego zakładu nasze m iasto wzbogaciło 
się w  profesjonalnie działające i nowo
cześnie wyposażone studio poligrafii 
i reklamy.

Lata 2006 -  2010 to także czas zna
czących zmian na wsiach. W 2009 r. po 
raz pierwszy, decyzją Rady Miejskiej, 
wyodrębniono z  budżetu gm iny fundusz 
sołecki. M ieszkańcy wsi w reszcie sami 
m ogą decydować o tym, jakie inwesty
cje i remonty chcą przeprowadzić 
w swoich sołectwach. W  ubiegłym roku 
na realizację tego funduszu wydatkowa
no ponad 250 tys. zł. Na terenach w iej
skich udało się także wyrem ontować 
i tym samym przywrócić na potrzeby lo
kalnego środowiska kilka świetlic wiej
skich m.in. w  Lipowcu, W rotkowie,

Budynek szkoły i  sa la  gimnastyczna w  Borzęcicach

Szymanowie, Bo- . _ wspomagając za-
rzęcicach, Białym W y d a tk i gm iny kupy samocho-

Dworze i M okro- K o ź m j n  W |R  dów i sptzętu nie-
nosie. M odem iza- r  zbędnego do wy-
cja świetlic była na inwestycje konywania obo-
w części finanso- • wiązków i remon-
wana z pieniędzy Rok 20 0 7  .......... 2 .6 9 0 .6 6 0  Zł, obiektów. Do-
unijnych w ra- R o k  2 0 0 8  ............. 2 .856 .0 17  Zł, bfZe uklada S‘ę
m ach P rogram u ~  . __ __  także  w spółpraca
Rozwoju Obsza- Rok 20 ° 9 ..........7 .162 .4 66  Zł. z  ovganjzacj am j

rów Wiejskich na RoK 2 0 1 0  . (plan) 8 .4 8 4 .0 0 0  Zł p o zarząd o w y m i,
lata 2007 -  2013. które przez ostat

nie lata były animatorami wielu działań
Wspólne inicjatywy kulturalnych, rekreacyjnych i sporto-
Aby poprawić jakość życia mieszkań- wych.
ców m iasta i gm iny Koźmin Wielkopol- Koźmiński samorząd podjął w  latach 
ski, w minionych latach władze gm iny 2006 2010 wielu trudnych zadań. Pro-

M onitoring w m ieście

podejm owały wiele wspólnych inicja
tyw  z sam orządem  powiatu krotoszyń
skiego. Efektem tych działań jest cho
ciażby nowoczesna winda w koźm iń
skim szpitalu czy wyrem ontow ane bo
isko przy Zespole Szkół Ponadgimna- 
zjalriych. G m ina w spiera także służby 
dbające o bezpieczeństw o i porządek -  
policję i ochotnicze straże pożarne,

wadzone inwestycje, w  niektórych przy
padkach, wspom agane były zewnętrz
nymi środkami, zarówno europejskimi, 
jak  i pozyskiw anym i^ krajowych fun
duszy. Odpowiednio ukierunkowane 
plany i zam ierzenia pozwoliły na efek
tywne wykorzystanie gm innych środ
ków, a tym sam ym  poprawę jakości ży
cia w gminie.


